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در اتاق هاي بازرگاني 

اگر فرض كنيم كه اقتصاد كش��ور ما در يك مدل اقتصاد توزيعي 
قابل تعريف است كه دولت و حاكميت با فروش نفت و مواد معدني 
منافع اقتصادي را به مثابه يك كيك توزيع مي كنند، در اين صورت 
تمام منطق رفتاري افراد و بنگاه ها براي دستيابي به منابع كمياب 
حول افزايش س��هم از كيك متمركز مي ش��ود و افراد حقيقي و 
حقوقي اعم از بنگاه ها و نهادها در تلاشند نقطه بهينه خود را دقيقاً 
به جاي بزرگ تر كردن كيك بر افزايش س��هم كيك و كم كردن 

سهم ديگران تعريف كنند. 
اين منطق به طور سنتي اگر چه با انگيزه هاي مختلفي دنبال مي شود 
كه لابد انگيزه هاي سياسي و ملزومات ديگري مانند مقوله بين المللي 
و امنيت و... را هم ش��امل مي ش��ود اما حداقل در اتاق هاي بازرگاني 
و نهادهايي ك��ه مدعي نمايندگي بخش خصوص��ي و تغييرات بهينه 

هستند، نبايد دنبال شود. 
در حالي كه نگاهي به خواس��ته هاي بخش خصوصي در نشست هاي 
مشترك با دولتمردان و به خصوص در نوع مطالبات بخش خصوصي 
چه در جلس��ات عموم��ي و تريبون ه��اي عمومي و چه در جلس��ات 
خصوصي و در ديدار افراد محدود عضو اتاق بازرگاني با مسئولان دقيقاً 

بر اساس بهينه سازي پارتو دنبال مي شود. 
آنچه در نقد دو سال اخير و در ش��رايط ركودي و در حوزه عملكردي 
بزرگ ترين نه��اد بخش خصوصي مي توان بيان ك��رد اينكه نبود يك 
خروجي جدي فراگير و قابل اثر در اقتصاد به شكل يك كل بوده و در 
مقابل تمركز تلاش براي رفع موانع و مشكلات فردي و گروهي خاص 

بوده كه منطبق با فرضيه »بهينه پارتو« است. 
 ويلفر دوپارتو اقتصاددان ايتاليايي در مطالعات خود در مورد كارايي 
اقتصادي و توزيع درآمدي معتقد است: زماني اقتصاد در يك وضعيت 
بهينه قرار دارد كه هر تغييري در شرايط، تنها زماني مي تواند وضعيت 
يك نفر يا يك گ��روه را بهبود دهد كه وضعيت يك نف��ر يا يك گروه 
ديگر بدتر شود، به عبارت ساده تر در شرايط ركودي بخش خصوصي 
به جاي نقش آفريني بيشتر و اس��تفاده از فرصت ها نشان داده نقطه 
بهينه اش در كسب رانت بيشتر و محدود تر شدن خواسته ها در حد و 
قواره يك نهاد اقتصادي خصوصي است تا بر هم زدن نقطه بهينه پارتو! 
در حالي كه ش��رايط ايده آل »غيربهينه پارتو« بوده و اكتفا به بهينه 
پارتو نمي تواند مبنايي براي سياستگذاري و نقش آفريني بهتر و تغيير 

شرايط فعلي باشد. 
در حوزه فعاليت هاي اقتصادي در كش��ور، ما ناچار به تصميم گيري، 
انتخاب و جست وجو براي سازش و توافق هستيم و اتفاقاً در اين حوزه 
بايد اتاق هاي سه گانه بازرگاني، تعاون و اصناف بسيار اثرگذار باشند. 
اما مش��كلي كه در اتاق هاي موجود و به خصوص اتاق بازرگاني ايران 
و اتاق هاي زيرمجموع��ه آن وجود دارد، ناس��ازگاري اهداف موجود 
تعريف شده در اين تشكل بخش خصوصي با هدف هاي مختلف فعالان 
اقتصادي اس��ت، از اين رو برايند اهدافي كه در اتاق دنبال شده براي 
همه اعضا و فعالان اقتصادي ناملموس و غيرقابل رؤيت است در حالي 
كه احتمالاً رفع مشكلات افراد به ش��كل موردي و خصوصي در اتاق 
مكرر پيگيري شده و لابد محملي براي تعامل با خواست هاي دولتي 
نيز بوده است، به عنوان نمونه تصميم و تشويق افزايش نرخ ارز، تصميم 
دخيل كردن رتبه بندي شركت ها درحل معضل عوارض گمركي، حل 
مسائل ش��خصي افراد در ديدار با مسئولان در ش��وراي گفت وگو و... 
همگي نشان از حاكم بودن بهينه پارتو در اتاق هاي بازرگاني ما دارد كه 

بايد مورد بازنگري و بازبيني واقع شود.

مهران  ابراهيميان

 معاون وزي�ر صنع�ت با اش�اره ب�ه چالش هاي 
توس�عه صنعت فولاد، فن�اوري قديمي و كمبود 
زيرساخت ها در اين بخش گفت: ما در اكتشاف كم 
كار كرده ايم اما درصدد جبران گذشته هستيم. 
روز گذشته همايش چش��م انداز صنعت فولاد 
و مع��دن وزير صنعت ب��ه هم��راه معاونانش از 
رش��د توليد فولاد ايران و چالش هاي آن سخن 
گفتند اما به اقدامات اين وزارتخانه در راستاي 
اجراي سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي در حوزه 
صنعت فولاد و معدن اشاره اي نكردند. مسئولان 
صنعت ف��ولاد صرفاً به آمار تك��راري و مثبت از 
صنعت فولاد بسنده كردند و از دپوي محصولات 
فولادي، زيان كارخانجات دولتي فولاد و تداوم 
خام فروش��ي در اين بخش س��خني ب��ه ميان 
نياوردند. وزير صنعت، مع��دن و تجارت در اين 
همايش به انتقاد تشكل هاي صنفي اين صنعت 
به تصميم��ات غيركارشناس��ي وزارت صنعت 
واكنش نشان داد و گفت: قصد و عمل اين دولت 

تصميم گيري در خلأ نيست و ما بدون مشورت 
مستمر با تش��كل ها نمي توانيم كش��ور را اداره 
كنيم. نعمت زاده با اشاره به اينكه بايد بر ذخاير 
معدن��ي تمركز كنيم تا به س��هم ۳ درصدي در 
توليد جهاني مواد معدني دس��ت يابيم، اظهار 
داشت: توليد سنگ آهن در كشور از 62 ميليون 
تن به 75 ميليون تن رسيده كه براي تأمين نياز 
كشور بايد دو برابر شود. نعمت زاده تصريح كرد: 
در حال حاضر 1/6 ميلي��ارد تن فولاد در جهان 
توليد مي شود كه س��هم ايران يك درصد است 
كه بايد به 2 درصد برسد كه البته رقابت سختي 

در پيش داريم. 
وي با تأكيد بر لزوم توليد فولاد آلياژي و خاص در 
كش��ور، گفت: در طرح هاي جديد فولادي بايد به 
موضوع مصرف انرژي توجه ش��ود. وي در ادامه با 
اشاره به صادرات 2۰ ميليون تن آهن خام از كشور 
در ابتداي دولت يازدهم، اظهار داش��ت: هش��ت 
س��ال دولت قبل با ركود ج��دي و تعطيلي اغلب 

پروژه ها مواجه بوديم. جلس��اتي برگ��زار كرديم 
و روي كنس��انتره متمركز ش��ديم و امروز تعادل 
در صادرات برقرار شده اس��ت. به گفته وي طبق 
گزارش انجم��ن جهاني فولاد ايران ب��ا توليد 1۸ 
ميليون تن فولاد در رده 16 جهان قرار دارد. وي 
تصريح كرد: رش��د جهاني توليد فولاد جهان در 
سال 2۰16 حدود يك درصد بود ولي رشد توليد 

فولاد ايران 1۰ درصد اعلام شد. 
همچنين مهدي كرباسيان مديرعامل ايميدرو كه 
در اين همايش سخن می گفت در تشريح هفت طرح 
فولادي گفت: اكنون نويد راه اندازي س��ه كارخانه 
آهن اسفنجي فولاد ش��ادگان، فولاد آذربايجان و 
فولاد ني ريز تا پايان دولت يازدهم، داده مي ش��ود. 
اين در شرايطي بود كه طي سه سال منتهي به سال 
۹2 اين پروژه ها در اجرا به سكون رسيده بودند اما 
در دولت يازدهم، در مسير ساخت و راه اندازي قرار 
گرفتند. ساير طرح ها نيز طي سال آينده در مسير 

افتتاح قرار خواهند گرفت. 

وي از جمله چالش هاي پيش روي صنعت فولاد 
اي��ران را فناوري قديمي دانس��ت و گف��ت: ما در 
اكتش��اف كم كار كرده ايم. اين را بايد انجام دهيم 
و از بخ��ش خصوصی دع��وت مي كني��م كه در 
بخش معدن س��رمايه گذاري كنند و نيرو بياورند 
و همكاري خارجي هم بكنند. ما توجه ويژه اي به 

تكنولوژي هاي پيشرفته داريم.
وی افزود: بهره وري صنعت فولاد ايران در مقايسه 
با رقبا نياز به افزايش داش��ته و در اين مسير، به 
كارگيري فناوري هاي نوين در اولويت قرار دارد. 
كشور ايران در مسير حركت به سمت خشكسالي 
بوده و ژاپني ها پيش��نهاد كاه��ش ۴۰درصدي 
مص��رف آب را در توليد احي��ا ارائ��ه داده اند. به 
علاوه مصرف گاز و الكترود گرافيتي نيز مي تواند 
كاهش يابد و س��ايز كوره هاي قوس نيز بزرگ تر 
شود كه منجر به كاهش هزينه مي شود. صنايع 

پايين دستي نياز به توسعه جدي دارد. 
به گفته كرباسيان، چالش ديگر مكان يابي است. 
بر اساس طرح جامع فولاد، بهترين مكان توسعه 
در كنار درياهاي جنوبي كشور بوده كه ايميدرو 
بدين منظور در حال توسعه مناطق ويژه در نواحي 
بندرعباس، پارسيان و چابهار است. اين موضوع به 
تأمين آب مورد نياز كمك كرده و به كاهش هزينه 
تجارت فولاد و سنگ آهن در آينده كمك شاياني 
مي كند. وزارت صنعت، معدن و تجارت بايد در ارائه 

مجوزها، به اين موضوع توجه ويژه اي كند. 
وي اظهار داشت: چالش سوم، كمبود زيرساخت 
است. كمبود زيرس��اخت به خصوص در بخش 
ريلي در بخش معدن و صنايع معدني مش��هود 
اس��ت و هزين��ه تأمي��ن آن بالاس��ت. از قبيل 
توسعه هاي ريلي، اس��كله، خطوط انتقال آب و 
نيرو در اين مس��ير، قرار است دولت طي برنامه 
شش��م با اعمال تعرفه 1۰۰ توماني به ازاي هر 
كيلوگ��رم واردات فولاد، مناب��ع لازم به منظور 
توسعه زيرساخت ريلي را فراهم سازد. كرباسيان 
گفت: افزون ب��ر اين، در بخش زيرس��اخت ها، 
با چالش ه��اي جدي مواجه هس��تيم و با توجه 
به افزايش ظرفيت و تولي��د فولاد و محصولات 
فولادي طي س��ال هاي آينده، زيرساخت هاي 
فعلي جوابگو نيس��ت و از دولت انتظ��ار داريم 
در اين زمين��ه حمايت كند چراك��ه معتقديم 
زيرساخت ها بستر ساز توليد است و بدون آن با 

مشكلات جدي مواجه خواهيم شد.

چالش صنعت فولاد اکتشاف، مکان یابی و کمبود زیرساخت است
در همايش چشم انداز صنعت فولاد و معدن ايران مطرح شد

توکلي به مقامات قضایي و امنيتي نامه نوشت
احمد توكلي در نامه اي به مقامات قضايي و اقتصادي با بيان اينكه 
مؤسسات ميزان، ثامن الحجج، كاسپين، پديده و پرديسبان فقط 
به سپرده گذاران آسيب  نرسانده اند، تأكيد كرد: امنيت اقتصادي و 
اعتبار دولت هم نزد همه آحاد اقتصادي به شدت تضعيف شده است. 
احمد توكلي در نامه اي به حجت الاسلام والمسلمين منتظري دادستان كل 
كشور، علوي وزير اطلاعات، ربيعي وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي و سيف 
رئيس كل بانك مركزي در خصوص وضعيت مؤسس��ات مالي و اعتباري 
نوشت: مردم مي پرسند اگر يك جوان تحصيلكرده بيكار زير راه پله ساختماني 
كليدسازي كند اداره اماكن سراغ وي مي رود، دستفروش مستأصلي كه به 
دنبال يك لقمه نان حلال مي گردد، شهرداري بساطش را جمع مي كند، آن 
هم چه جمع كردني! و... در همين حين يك مؤسسه مالي و اعتباري مانند 
ميزان خود را وابسته به قوه قضائيه معرفي مي كند و كسي كاري با او ندارد و از 
منابع مردم به خودشان و اطرافيانشان و برخي صاحب نفوذان اعتبار مي دهد 
يا ثامن الحجج كه يك تعاوني اعتباري با معدودي عضو و 6 ميليون تومان 
سرمايه در شهر سبزوار است ظرف چند سال به يك بانك تمام عيار با 55۰ 
شعبه در سراسر كشور تبديل مي شود و از عبارت تحت نظر بانك مركزي نيز 
استفاده مي كند بي آنكه با اعتراض مؤثري روبه رو شود، شركت هاي پديده و 
پرديسبان نيز مرتباً مانند بقيه در اغواي مردم از صداوسيما بهره مند بوده اند؛ 
تمام اين حيله ها در محضر چشم و گوش و هوش مسئولان كشور در سه قوه 
و نيروهاي امنيتي و انتظامي صورت مي گرفت. متأسفانه تا سرمايه مردم در 
مخاطره جدي قرار نگرفت، صداي كسي درنيامد. شما برادران ارجمند به 
خوبي آگاهي داريد كه در يكي دو دهه اخير مؤسساتي تحت عناوين مختلف 

به جمع آوري سرمايه هاي مردم پرداخته اند.  
موضوعي كه بايد به طور جدی بررسي ش��ود اين است كه اگر مؤسساتي از 
موقعيتِ دستگاهي از دستگاه هاي حكومتي به ناحق استفاده كنند تا اعتماد 
مردم را جلب كنند و اين فرايند به زيان مردم تمام شود و دستگاه هاي ذيربط 
در قبال آن سكوت كرده يا وظيفه نظارتي يا پيگردي خود را به درستي انجام 
ندهند، هيچ سهمي در وقوع خس��ارت بر مردم ندارند؟ گرچه شايد نتوانيم 
بانك مركزي، صداوسيما، قوه قضائيه، دستگاه هاي اطلاعاتي و وزارت تعاون 
را از نظر حقوقي در دادگاه هاي خودمان شريك جرم بدانيم، ولي در دادگاه 
عدل الهي هم چنين خواهد بود؟ به هر حال عذرخواهي صريح و كوشش براي 
تقليل خسارت به مردم حداقل انتظار عمومي از آنان است. وضعيتي كه پيش 
آمده است، نه فقط به سپرده گذاران آسيب  رسانده است بلكه امنيت اقتصادي 

و اعتبار دولت را نزد همه آحاد اقتصادي به شدت تضعيف مي كند.
----------------------------------------------------

 کارآفریني و اشتغالزایي با تکنولوژي 
پيشتاز در خاورميانه

پيش�رفته ترين دس�تگاه رول پ�رس هاي�گلاس خاورميان�ه كه 
توانايي پرس انواع روكش هايگلاس، pvc، لترون و كاغذ گلاس�ه 
را روي ورق MDF و نئوپ�ان در ابع�اد ب�زرگ دارد دريك�ي از 
زيرمجموعه هاي بنياد مستضعفان در استان قزوين راه اندازي شد. 
به گزارش خبرنگار پايگاه خبري بنياد مستضعفان، سيد احمد نظري 
مديرعامل ش��ركت ايران چوب با اعلام مطلب فوق افزود: اين سومين 
دس��تگاه با اين قابليت در جهان است كه مي تواند ورق هاي هايگلاس 
را در ابعاد ۳/66×1/۸۳ سانتيمتر پرس كند و مي توان گفت اين اولين 

دستگاه در خاورميانه است كه در ايران نصب و راه اندازي شده است. 
نظري گفت: اين كارخانه بعد از چهار سال تعطيلي و با اجراي يك طرح 
كارآفريني و اشتغالزايي توانسته با بهره مندي از 2۰۰ نيروي متخصص 
به يكي از خوشنام ترين شركت ها در اين حوزه تبديل شود. سيداحمد 
نظري تشرح كرد: استفاده از خانه هاي تمام چوبي با تكنولوژي پيشرفته 

از ديگر اهداف و برنامه هاي شركت ايران چوب است.

بهناز  قاسمی
  گزارش    یک

آگهى مناقصه نوبت اول

بكارگيرى نيروى ماهر، ساده جهت انجام امورخدماتى، عمليات تخليه، عمليات 
تخليه و بارگيرى و نظافت و ..... بكارگيرى نيروى ساده فصلى جهت امر نظارت بر 

خريد گندم.
نيروى  بكارگيرى  نظر دارد  بازرگانى استان گلستان در  اداره كل غله و خدمات 
ماهر، ساده و فصلى جهت انجام امور خدماتى، عمليات تخليه و بارگيرى، نظافت و 

...... و ديگر خدمات مورد نياز انبارهاى تحت پوشش به تفكيك شهرستان هاى :
پيمانكار مبلغ قرارداد 26/000/000/000  آباد) (يك  آباد (فاضل  1- گرگان و على 
ريال و مبلغ تضمين 1/300/000/000 ريال واريز به شماره حساب 2176065001009 

يا ضمانتنامه بانكى )
2- آزاد شهر، گنبد، كلاله و گاليكش (يك پيمانكار مبلغ قرارداد 15/000/000/000 
ريال و مبلغ تضمين 750/000/000 ريال واريز به شماره حساب 2176065001009 
يا ضمانتنامه بانكى) را از طريق مناقصه و انعقاد يك ساله به پيمانكار واجد شرايط 
تا جهت  آيد  مى  بعمل  دعوت  واجد شرايط  متقاضيان  كليه  از  لذا  نمايد  واگذار 
و  غله  كل  اداره  شكارى  بلوار   – گرگان  آدرس:  به  مناقصه  شرايط  فرم  دريافت 
تماس   017-32224075 تلفن  شماره  با  يا  و  گلستان  استان  بازرگانى  خدمات 

حاصل نمايند.
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